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گزارش «شرق» از  واکنش آژانس و تروئیکای اروپایی به پاسخ ایران
برخوردی نه چندان سخت

شــرق: بعد از خبری شــدن جزئیات اقدامات ایران در پاســخ به صــدور قطع نامه 
شــورای حکام، شــاهد واکنش نه چندان تند اروپایی ها و آژانس بودیم که مؤیدی بر 
گزارش های قبلی «شــرق» مبنی بــر عدم تمایل غرب بــرای بحرانی تر کردن پرونده 
فعالیت های هســته ای ایران است. در همین راستا بعد از موضع گیری نرم واشنگتن 
نسبت به این اقدام، آژانس بین المللی انرژی اتمی فقط به گزارش این اقدام سازمان 
انرژی اتمی بســنده و اعلام کرد ایران غنی ســازی با خلوص ۶۰ درصد را در نیروگاه 
زیرزمینی فردو آغاز کرده است. رافائل گروسی، مدیرکل آژانس،  سه شنبه در بیانیه ای 
اعــلام کرد  ایران تولید هگزافلوراید اورانیوم با خلوص ۶۰ درصد را با اســتفاده از دو 
آبشــار IR-6 خود در نیروگاه غنی سازی سوخت فردو آغاز کرده است. در ادامه لحن 
تروئیکای اروپایی قدری تندتر از واشــنگتن و آژانس بود. سه عضو اروپایی برجام روز 
سه شــنبه با صدور بیانیه ای نوشتند: «ما - دول فرانســه، آلمان و انگلیس - اقدامات 
اخیر ایران را که در جهت پیشبرد برنامه هسته ای اش است، محکوم می کنیم. ایران با 
افزایش توانایی های تولیدی در فردو و نطنز ورای محدودیت های برجامی و با تسریع 

تولید اورانیوم غنی سازی شــده گام های بیشتری در جهت تهی کردن برجام برداشته 
اســت». در ادامه این بیانیه آمده اســت: «تصمیم ایران برای افزایش تولید اورانیوم 
غنی سازی شــده با خلوص بالا در تأسیســات زیرزمینی نیروگاه غنی ســازی سوخت 
فردو بســیار نگران کننده است. گام ایران چالشی برای سیستم عدم اشاعه ای جهانی 
محســوب می شود. این اقدام که خطرات اشــاعه هسته ای مهمی را دربر دارد، هیچ 
توجیه معتبر غیرنظامی ندارد. از آنجایی که ایران پنج  ماه پیش اجرای تدابیر شفافیت  
برجامی را متوقف کرده اســت، اقدامات کنونی این کشور بیش  از  پیش نگران کننده 
هستند». این کشورها در انتهای این بیانیه آورده اند: «گفتن اینکه این تشدید در واکنش 
به تصویب قطع نامه شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی درباره ایران بوده، 
پذیرفتنی نیســت. ایران به طور قانونی متعهد است ذیل پیمان عدم اشاعه هسته ای 
توافق پادمانی را به طور  کامل اجرا کند. ما به رایزنی با شــرکای بین المللی در زمینه 

چگونگی رسیدگی به این تشدید هسته ای از سوی ایران ادامه می دهیم».
 در آن  ســو نماینده روسیه در واکنش به آغاز غنی ســازی ۶۰ درصدی اورانیوم در 

سایت فردو، آن را پاسخی قابل پیش بینی به تلاش آمریکا و تروئیکای اروپا در شورای 
حکام جهت افزایش تنش ها درباره مســئله هســته ای ایران تلقــی کرد. میخائیل 
اولیانوف، نماینده روســیه در ســازمان های بین المللی در ویــن، در واکنش به بیانیه 
تروئیکای اروپا (آلمان، فرانســه و انگلیس) در پی آغاز غنی ســازی ایران در ســایت 
فردو در صفحه توییترش نوشــت: «تروئیکای اروپا از ایران به خاطر تصمیمش برای 
افزایش فعالیت های غنی سازی اش انتقاد کرد. آنها نقش خودشان در این تحولات را 
فراموش کرده اند». اولیانوف در ادامه نوشت: «تصمیم تهران پاسخی قابل پیش بینی 
به تلاش تروئیکای اروپا و آمریکا برای افزایش تنش ها در هفته گذشــته در شــورای 

حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی است».
 افزون بر آن محمد اســلامی، رئیس سازمان انرژی اتمی نیز روز گذشته در جمع 
خبرنگاران در حاشیه نشســت هیئت دولت گفت: «همان طور  که قبلا اعلام  کردیم، 
رفتار سیاســی و فشــار سیاســی و اقداماتی که از جنس  بی توجهی به روند توافق و 
مذاکرات بوده، دارای یک عمل متقابل خواهد بود و ســازمان انرژی اتمی در راستای 

قانون اقدام راهبردی در ســایت فــردو و نطنز ظرفیت جدیدی را برای غنی ســازی 
ایجــاد کرد که کل این عملیــات در چارچوب موازین و مقــررات آژانس بین المللی 
انرژی اتمی اســت». اسلامی ادامه داد: «در نطنز ظرفیت جدید و زنجیره های جدید 
گازدهی آن شروع شده است و در فردو ظرفیتی را که تولید ۲۰ درصد می کرد، به ۶۰ 
درصد رســاندیم و در گام  تکمیلی ای که در حال اقدام است از سانتریفیوژهای نسل 
جدید اســتفاده و نسل ششم را جایگزین نســل اول خواهیم  کرد». وی تصریح کرد: 
«فشــار سیاسی و قطع نامه راه حل موضوع نیســت و ملاک و معیار برای حل وفصل 
موضوعات، این نوع رفتارها نیســت که به موارد اتهامی دامن بزنند و رفتار حرفه ای 
آژانس را می طلبد». رئیس سازمان انرژی اتمی بیان کرد: «آمریکا که از این سند خارج 
شده نه تنها به تعهدات خود عمل نکرده  بلکه مانع اقدامات دیگران هم شده است. 
امیدواریم روزی اگر بخواهند به تفاهم پایبند باشند، به همان  متن و به همان ضوابط 
و چارچوب برگردند و بیش  از  این با عملیات روانی و جوســازی سیاسی حقوق ملت 

ایران را تضعیف نکنند».
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حســین امیرعبداللهیان از پیشــنهاد ایران برای برگزاری نشست 
وزرای خارجــه کشــورهای عضو برجام در آینــده نزدیک خبر داد و 
گفــت: در آخرین پیام  به طرف هماهنگ کننــده اعلام کردیم که در 
چارچوب دیدگاه های ارائه شــده، چنان که طرف هــای مقابل آماده 
باشند، می توانیم در آینده نزدیک نشست وزرای خارجه عضو برجام 
را در ویــن برگزار کنیــم.  وزیر امور خارجه کشــورمان که در دومین 
نشست خبری خود با خبرنگاران داخلی و خارجی سخن می گفت، 
افزود: با وجود مواضع غیرســازنده ای که سه کشور اروپایی و آمریکا 
در هشت هفته گذشــته داشته اند، در مسیر دیپلماتیک، گفت وگوها 
برای لغو تحریم ها با طرف آمریکایی از طریق اتحادیه اروپا در دستور 
کار قرار داشــته اســت.  او با تأکید بر اینکه مــا از خطوط قرمز خود 
عبــور نخواهیم کرد، ادامه داد: در جریان اغتشاشــات اخیر در ایران 

طرف آمریکایی تصور می کرد در جریــان این مذاکرات ما از خطوط 
قرمز خــود عبور می کنیم؛ ولی به طــرف آمریکایی تأکید کردیم که 
مــا به هیچ وجه از چارچوب خطوط قرمز مشخص شــده خود عبور 
نخواهیــم کرد.  امیرعبداللهیان با تأکید بر اینکه تبادل پیام بین ایران 
و آمریکا در مســیر دیپلماتیک خود همچنان ادامه دارد، گفت: البته 
در چارچوب رسانه ای برخی از مقامات آمریکایی مواضع غیرسازنده 
دارند و مواضع ریاکارانه خود را ادامه می دهند.  او همچنین با تأکید 
بر اینکه ما به دنبال دســتیابی به توافق خوب و پایدار هســتیم، در 
بخش دیگری از صحبت های خود به توجه دولت سیزدهم به امور 
ایرانیان خارج از کشــور اشــاره کرد و گفت: توجه به ایرانیان خارج 
از کشــور همواره مورد توجه دولت و دستگاه های دیپلماسی بوده 
اســت.  او در ادامه این نشست در پاســخ به سؤال خبرنگاران درباره 

اینکه آیا مذاکرات برجام نباید بازتعریف شود و کشور آرایش جدیدی 
را اتخــاذ کند؟ گفت: در مذاکرات برای رفع تحریم یکی از مســائلی 
که تأخیر ایجاد کرد، حل مسائل اتهامی آژانس بوده است. پیشنهاد 
طرف آمریکایی این بود که برجام را ابتدا تأیید کنیم و مسائل با آژانس 
را در فرصتی در آینده حل کنیم؛ یعنی پیچ و مهره و توان هســته ای 
جدیدمان را که بر مبنای قانون راهبردی ایجاد شــده است، باز کنیم 
و بعد درباره مســائل با آژانس صحبت کنیم که این از خطوط قرمز 
مــا بود و نپذیرفتیم. ما با طرف های مختلف در این زمینه صحبت و 
تأکید کردیم آژانس از مســیر فنی منحرف شده و وارد مسیر سیاسی 
شــده است. آنها گفتند ما توصیه می کنیم به آژانس تا در مسیر فنی 
حرکــت کند؛ اما در یک هفته گذشــته در حالی که توافق شــده بود 
هیئت آژانس به ایران بیایند، یکباره در مجموعه جنگ ترکیبی علیه 

ایران قطع نامه جدید روی میز گذاشتند! صحبت ما با این کشورهای 
این است که چطور به شما اعتماد کنیم؟ در حالی که قرار بود ضامن 
رفتار آژانس باشید، خودتان در حال سوءاستفاده از آژانس هستید.  او 
ادامه داد: همچنین آمریکا ابتدا پیشنهاد کرده بود با رسیدن به برجام 
یا بدون برجام تبادل زندانیان انجام شود؛ اما ۴۰ روز بعد گفتند تبادل 
زندانیان با برجام انجام شود. ما گفتیم این افت و خیزهای شما دیوار 
بی اعتمادی را قوی تر می کند. البته در یک ماه و نیم گذشته آنها دوباره 
به طور جدی دنبال تبادل زندانیان هستند و ما به خاطر مسائل انسانی 
این مسئله را دنبال می کنیم.  وزیر امور خارجه گفت ما مبتنی بر تأمین 

حداکثری منافع ملی با هدف بازگشــت به برجام مذاکرات را ادامه 
می دهیم. از نظر ما برجام با همه ضعف و قوت ها روی میز اســت 
و معتقدیم موضوعی که در پایان دولت قبل و در یک ســال گذشته 
مذاکره شده، می تواند به نقطه نهایی و توافق برسد.  امیرعبداللهیان 
در پاسخ به پرسشی دیگر گفت: آمریکایی ها در تبادل پیام ها به یک 
شــکل و در رسانه به شکل دیگر عمل می کنند. پاسخ شان این است 
که در رســانه به افکار عمومی داخــل آمریکا نگاه می کنیم؛ از این رو 
اظهاراتشان دوگانه و با هدف امتیازگرفتن از ایران و تشدید اغتشاش 
در ایران انجام می شــود.  او درباره نشست کارشناسان نظامی ایران 
و اوکراین گفت: در چارچوب همکاری های دفاعی با روســیه قبل از 
شــروع جنگ اوکراین، تقریبا ۱۱ ماه قبل از شروع جنگ، یکی از اقلام 
دفاعی که به روسیه فروختیم، تعداد بسیار معدودی پهپاد ایرانی بود 
و هنوز هیچ مدرکی از طرف اوکراینی مبنی بر استفاده از پهپاد ایرانی 
در جنگ اوکراین دریافت نکرده ایم. به تازگی تیم سیاسی و نظامی از 
دو کشور در کشور ثالث با هم گفت وگو کردند و ما بررسی های خود 
را ادامه می دهیم. وزیر خارجه افزود: وزیر خارجه اوکراین در تماس 
تلفنی قبل از این نشســت تأکید کردند یک پهپاد سالم به دست شان 
افتاده که روســی است ولی شبیه شــاهد ۱۳۶ ایران است و من در 
پاســخ گفتم این حرف یعنی ایران به مواضع خودش پایبند اســت. 
البته ما دو بار به روس ها گفتیم که از چه ســلاحی استفاده می کنید 
و آنها گفتند صرفا از سلاح ساخت روسیه در جنگ استفاده می شود. 
ما از تداوم جنگ ناخرسندیم و جنگ را راه حل نمی دانیم و به تلاش 

خودمان برای خاتمه جنگ ادامه می دهیم.

امیرعبداللهیان از ادامه تبادل پیام با آمریکا خبر داد

احتمال برگزاری نشست وزرای خارجه 
عضو  برجام در آینده ای نزدیک


